
Amagyar szikraadós vizsgálatok eredményesen foly-
tatódtak az 1906. szeptember 1-i Fiume–Ancona
kísérletek után is. A rádiózásnak ezt a kezdeti idô-

szakát a távíró jelek átvitele jellemezte. A szikraadók és
kohereres vevôk nem voltak alkalmasak hang, zene át-
vitelére, csak a Samuel Finley Morse által 1832-ben ki-
dolgozott bináris jelkulcs rendszert használták és továb-
bították az ilyen módon kódolt üzeneteket. 

A Tudományos Emlékülés szimbolikájához kapcso-
lódva tehát megszületett a gyerek, így az 1925-ig tartó
idôszak története arról szól, hogy hogyan nôtt fel és mi
lett vele késôbb. A gyermek a szikraadó által kisugár-
zott „van jel nincs jel és ha van, akkor milyen hosszú”
szimbólumoktól kiindulva ezalatt a kb. 20 év alatt meg-
tanult beszélni. 

Az Emlékülésen elhangzott elôadások mozaikokat
adtak a 100 év alatt kialakult képekbôl. Ez az elôadás
sem vállalkozhat többre, mint hogy eseményekkel, in-
formációkkal, képekkel idézze fel ezt a száz évvel eze-
lôtti világot. Kevés az információ ebbôl a korból ahhoz,
hogy részletes, összefüggô kép alakuljon ki, de várható,
hogy a mozaikok olyan információkká állnak össze amik
éreztetni fogják ennek az idôszaknak a hangulatát.

A környezet, a korszak megismerése mindig segíti azt,
hogy értékelni lehessen, hogy valamilyen munka, ered-
mény hogyan jött létre, hiszen a környezet hatása se-
gítheti, vagy gátolhatja a munkát, az eredmény megszü-
letését. A szikratávíró születése körüli és az utána kö-
vetkezô évek a századforduló utáni, úgynevezett bol-
dog békeévek voltak. 

Néhány kép talán mutatja, hogy milyen is volt a vi-
lág Fiumében. A történelem néha érdekes dolgokat pro-
dukál, és ez az idôutazás is, ahogy közel száz év táv-
latából láthatók a tárgyak, események. Az 1910-es dá-

tumú képeslapon (lent) egy nagy gôzhajó ontja a füs-
töt. A boldog békeidôkre egy kis fátylat vetett a törté-
nelem. A fátyol hézagainál átlátszott a képeslap másik
oldala. Itt olvasható, hogy a K und K katonaság által a
fiumei 10-es hivatalban cenzúrázva volt ez az egyszerû
képeslap. Tehát a békeidô mellett is volt valami a leve-
gôben, ha vigyáztak rá, hogy egy üdülésrôl milyen ké-
peslapokat küldenek haza az Osztrák-Magyar Monar-
chiában élô magyarok.

Fiume szomszédságában van Abbázia, ami akkori-
ban divatos, kellemes üdülôhely volt. A kikötô mozgal-
mas élete és a város elôtt látható halászhajók nyugal-
ma csendéletként tükrözi azt a világot, ahol napi 5 ko-
ronáért, négyszeri étkezéssel, polgári szintû szállodá-
ban lakva nyaralhattak a jobb anyagi körülmények kö-
zött élôk. Ezek a képeslapok az akkori fényképezési el-
járásoknak megfelelôen fekete-fehérben készültek, és
gondos kézi munkával festették ki mindegyiket külön-
külön, hiszen ebben az idôben színes fotózás még
nem létezett.
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Visszatérve a szikratáviratozás történetére, meg kell
említeni, hogy a külföldi eredményeket az akkori a le-
hetôségekhez mérten elég gyorsan átvették a magyar
szakemberek. Többen dolgoztak a drótnélküli távirato-
zás fejlesztésén. A „drótnélküli” kifejezés is érdekes,
mert ma talán egy kicsit pejoratív az ilyen megfogalma-
zás, akkor viszont azt jelentette, hogy elôtte drótos táv-
irat volt, tehát ha most drót nélkül táviratoznak, az drót
nélküli táviratozás. A drótnélküliség történelmi jelentô-
sége az volt, hogy a hírátvitel elszakadt a korábbi kor-
látoktól és már közelített annak a távközlési igénynek a
megvalósításához, amit a mai világ elégített ki. (Lásd
Pap László professzor cikkét.)

Az új korszak egyre erôsebben kopogott a távíróje-
lek segítségével a mindennapok ajtaján. Marconi mond-
ta jókedvében, sok eredményes munkája után, hogy a
levegô tele van csodákkal. Ezek a csodák mûszaki em-
berek számára azt jelentették, hogy terjed abban vala-
mi, amit nem látunk, de használni egyre jobban tudunk.
A hajózás és a repülés azok a területek, ahol le kellett
gyôzni a távolságot, és ahol mozgás közbeni összeköt-
tetés alapvetô igény volt. A politikai helyzet és késôbb
a háborús körülmények is gyorsították a fejlôdést. 

A szikraadó berendezések a mai hosszúhullámú frek-
venciasávban sugároztak. A hasznos jel kis sávszéles-
ségû ugyan, de az adó kisugárzott jelének nagy har-
monikus tartalma miatt az átvitelre elfoglalt sáv igen nagy
volt. Az adóberendezések számának növekedésével a
kölcsönös zavartatás egyre jobban zavarta az össze-
köttetéseket, ezért a fejlesztések egyik célja a harmo-
nikus tartalom csökkentése – ahogy az akkori mûszaki
nyelv nevezte –, az „egyhullámosság” javítása volt. A
kézi ütemû adás sebességét a kezelô gyakorlottsága
határozta meg és a percenként átlagosan leadott be-
tûk száma széles határok között változott. Késôbb az
elôre rögzített és géptávíróval leadott táviratoknál a per-
cenként leadott szavak száma a kézi ütemhez képest
közel tízszeresére nôtt. A fejlesztés eredménye volt az
is, hogy az azonos frekvenciájú adás-vételt a külön frek-
venciás üzemmód váltotta fel. Egyre több irányba mû-
ködtek összeköttetések és a forgalom is növekedett,
ezért adó-vevô központok kialakítására került sor.

Meglepô, hogy néha milyen információkat lehet ta-
lálni ezekbôl a régi idôkbôl. Az ábra a rádión lebonyo-

lított táviratok szószámának változását ábrázolja 1915-
1935 között. Az idônkénti hullámvölgyek ellenére nö-
vekvô tendencián túl a grafikon érdekes információja az,
hogy a rádión leadott táviratok szolgáltatása lényege-
sen túlélte az 1920 éveket, azt az idôszakot, amikor a
rádió már megtanult beszélni. Elôször Csepelen, majd
az adó-vevô központok kialakítása után a Gyáli úton,
késôbb a Központi Távíró Hivatalon keresztül bonyoló-
dott le a forgalom. 

Maradt fenn fénykép arról is, hogyan nézett ki egy
szikratávíró állomás 1914-ben. Nem úgy néz ki, mint a
mai fogalmaink szerint egy rádióállomás!

Mi volt az állomásokon? Mi volt bennük? Az egysze-
rû szikraadó belsô korszerûsítésének korszaka után az
ívfény-adó, majd a 20-as években „kathod lámpa-adó”
új technológiát jelentett. Ezek a berendezések csillapí-
tatlan rezgéseket sugároztak ki, javult a hatásfokuk és
csökkent a harmonikus sugárzás is. 

A következô fénykép egy részletét mutatja az 5 kW-
os Csepeli szikraadónak. Látszik, hogy a vízszintes tar-
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tószerkezeten és a falon voltak összeszerelve az alkat-
részek. A maitól eltérô anyagokat használtak, nagyon
fontos szerepe volt a márványnak, legtöbbször ez volt
a tartólap, erre szerelték a többi alkatrészt. A nagy hely-
igény az anyagok tulajdonságaiból, a nagyfeszültségû
átütés elleni védelem miatt szükséges nagy távolsá-
gokból adódott. 

A hosszúhullám jó hatásfokú kisugárzásához több,
100 méter hosszú antenna felszerelése adott volna jó
megoldást, de a nagy méretek miatt a gyakorlatban ez
nem volt járható út, be kellett érni az 50-120 méteres
antennákkal. Az 1914-ben épített csepeli adóállomás
antennája 120 méter magas ernyôantenna volt, mely-
nél 24 szálból alakították ki az ernyôalakú elrendezést.
Az antenna földhálózata 72 sugárirányba lefektetett,
300 méter hosszú huzalszálból épült meg. A konstruk-
tôrök új és jobb megoldásokat kerestek. Elôfordult, hogy
az adóantennák (vagy legalább is terveik) meglepôen
szép alakban jelentek meg. Talán több líra volt az ak-
kori mûszaki emberekben, s azért készültek ilyen érde-
kes alakú kísérleti antennák.

A vevôkészülék nagyméretû bôrönd alakú volt és
passzív elemekbôl építették (jobbra fent), így nem vol-
tak aktív elemek, amikkel erôsíteni lehetett a vett jelet.
Ezért az adó–antenna–szabadtér–antenna–vevôkészü-
lék rendszerben nagy adóteljesítményt kellett elôállí-
tani, hogy a többi rendszerelem csillapítása ellenére
minél nagyobb jel jusson a vevôre. A jelérzékelô a ko-
herer volt, aminek kialakítását segítette, hogy más indít-
tatással a villámszámláló berendezések fontos alkatré-
sze is a koherer volt. A villámszámláló a közelben-távol-
ban kisülô villámokat érzékelte és rögzítette meteoroló-

giai célú vizsgálatok számára. A vándorkiállításon lát-
ható volt egy érdekes sorsú villámszámláló. Ennek fe-
lépítése mutatja, hogy a villámszámlálás és a szikratá-
víró vevôberendezése nem állt nagyon távol egymás-
tól. A Magyar Elektrotechnikai Múzeumból a kiállításra
kölcsönadott villámszámláló kalandos úton eljutott Afri-
kába, ott átvészelt több mint fél évszázadot és néhány
évtizeddel ezelôtt találták meg. Ez a berendezés haj-
danában az afrikai meteorológiai szolgálatnak volt fon-
tos információforrása. 

A kristálydetektoros vétel váltotta fel a kohérert. Ke-
retantennákat készítettek a szálantennák helyett, mert
így az antenna méretei csökkenthetôk voltak. Mint az a
fényképen is látható, sok beállító kapcsolója, skálás
hangolója volt a vevôkészüléknek, amiket mind állítani
kellett ahhoz, hogy az összeköttetés létrejöjjön. 

A szabályozás talán anakronisztikusan hangzik eb-
ben a környezetben, de a tartalmát tekintve nyugodtan
nevezhetjük így. A rádiótávíró olyan lehetôség volt, a-
mely átment politikai határokon, földrajzi távolságokat
gyôzött le, de a sugárzás nagy harmonikus tartalma
miatti zavartatás rendcsinálást, közös munkát tett szük-
ségessé. A problémák felismerését követôen elég ha-
mar nemzetközi együttmûködés próbált rendet csinálni.
1903-ban Berlinben elôkészítô rádióértekezlet volt. A
legfontosabb határozatuk az SOS vészjel bevezetése
volt, majd 1906-ban a Rádiótelegrafikus Konferencia ren-
delte el az SOS vészjelzés használatát. A berlini konfe-
rencia résztvevôi tekintélyes, a szakma legjobb szakem-
berei voltak. A fényképen a tekintélyt és a komolyságot
a száz évvel ezelôtti divat is erôsíti. Négy magyar tagja
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volt, a konferenciának. Az egyik a sok cilinderes és ka-
lapos úr között Hollós József postamérnök. Hollós ve-
zette az 1906-os Fiume-Ancona kisérleteket és késôbb
is meghatározó szerepe volt a hazai rádiótáviratozás
fejlesztésében. 

Az élet ment tovább, és olyan problémákat hozott,
melyek még inkább indokolták a szabályozást. 1912-ben
a Titanic drámája hívta fel a figyelmet arra, hogy ugyan
már van összeköttetés hajó-hajó és hajó-part között,
de ennek még nem volt meg a rendszeressége és csak
véletlen volt, hogy a Kárpátia gôzös meghallotta Jack
Philips négy órán át küldött segélykérô üzeneteit és meg-
találta a süllyedôben lévô Titanicot, így a 2223 utas kö-
zül 703-at sikerült megmenteni. 

A Titanic körüli eseményeknek meghatározó szere-
pük volt abban, hogy a vezeték nélküli hírközlés kezdte
elfoglalni fontos szerepét a mindennapi életben. Konk-
rét következményként a tragédia után kötelezôvé tet-
ték a tengerjáró hajók rádiótávíró berendezéssel való
ellátását és megfelelô képzettségû személyzet alkalma-
zását. A Marconiról és az ôt követô idôszak munkájáról
1963-ban kiadott könyvben látható ez a fénykép, mely
a könyv szerint az egyetlen fotó, ami a Titanic rádiósfül-
kéjérôl megmaradt. Kis fantáziával elmondható, hogy a
háttal ülô úr valószínûleg Jack Philips, aki becsülettel
teljesítette kötelességét a süllyedô hajón, hogy embe-
reket tudjon megmenteni.

Sokfelé megemlé-
keztek a Titanic kata-
sztrófájáról. Ez az em-
lékmû Belfastban van,
ahol a Titanic épült.
Az emlékmû felirata
szerint a hajón belfas-
ti emberek is voltak,
akik sajnos nem tud-
tak megmenekülni. A
tragédia a Southemp-
tonból New-Yorkba
tartó Titanic elsô útján
történt. 

Engedjen meg egy
személyes történetet
a Kedves Olvasó, ez-
ért egy kicsit ugorjunk
vissza a mába... 

Olaszországban a ‘Legyen Ön is milliomos’-t szó sze-
rint veszik, és egymillió euróért folyik a küzdelem. A múlt
télen, olasz nyelvtudás és más tévémûsor hiányában,
próbáltuk megfejteni, hogy mi a vetélkedô kérdése és
az arra adandó helyes válasz. Az egyik játékostól utol-
só elôtti kérdésként – 500 ezer Euróért – megkérdez-
ték, hogy hol épült és honnan indult el a Titanic utolsó
útjára. Az emlékmûrôl készült fénykép akkor készült,
amikor egy kollégámmal Belfastban jártunk. Irigyeltem
a játékost és nagyon sajnáltam, hogy nem nekem tet-
ték fel a kérdést, mert akkor talán most nem én írnám
ezt a cikket! :)

Milyen szolgáltatásokat nyújtott a rádiótávíró? Érde-
mes felfigyelni arra, hogy itt már nem drótnélküli-, vagy
nem szikratávíróról van szó, hanem rádiótávíróról. A tech-
nikával együtt a nyelv is fejlôdött és ebben az idôszak-
ban már közelített a mai nyelvhasználathoz. Sok szol-
gáltatást tudott nyújtani ez a technológia: a hírek to-
vábbításán kívül repülôtéri, forgalmi irányítást és meteo-
rológiai szolgálatot végzett. A Zeppelin léghajók hely-
zetének meghatározása úgy történt, hogy a léghajó ál-
landó idôszakonként jeleket sugározott, amit két földi
állomás keretantennával vett. A térképészetbôl ismert
módon a mérôállomások felrajzolták az irányokat és az
irányvonalak metszéspontjában volt a léghajó. A met-
széspont koordinátáit egy másik távírócsatornán visz-
szaküldték a léghajónak és ezzel be is fejezôdött a hely-
zetmeghatározás. A léghajó kis sebessége mellett ez a
módszer megfelelô volt. A híranyag-cserének volt veze-
tékes szolgáltatása is, azonban nagy távolságokra a
rádiótávíró tarifája kedvezôbb volt, így gazdasági okok
is segítették a rádiótávíró szolgálatok elterjedését.

Ebben az elsô világháború körüli korban a rádiótáv-
író érthetô módon történelmi szerepet kapott. A veze-
ték nélküli hírközlés fejlôdésben igen nagy jelentôsége
volt annak, hogy szükség volt egy olyan technológiára,
amellyel például a Központi Hatalmak kettéválása elle-
nére lehetett kapcsolatot tartani a balkáni országok és
Ausztria, Magyarország, Németország között. A rádió-
kapcsolat igénye és az események gyors változása mi-
att nagyon gyorsan, három hónap alatt megépült, 1914.
október 14-én pedig üzembe helyezésre került Csepe-
len a rádiótávíró állomás. Ez az állomás egész Európá-
val forgalmazott. A katonai és a diplomáciai igénybevé-
tel egyre nagyobb lett. Néhány nagyvárossal állandó
kapcsolatot tudott az állomás lebonyolítani. 

Kitört a háború. Más dolgok kerültek a fontos infor-
mációk közé: hadi jelentések, Höfer-jelentés stb. (A név
nekünk nem sokat mond, de ez akkoriban olyan volt,
mint ma az MTI hírei. A Höfer-jelentés nagyon megbíz-
ható hírforrás volt, híreket adott arról, hogy merre megy
a háború és mi történt a harctereken). Késôbb a hábo-
rúnak sérültjei, áldozatai lettek, a hozzátartozók keres-
ték a hadifoglyokat. A háborús szembenállás miatt a hí-
rek kerülô úton jutott el az érintettekhez. Például Svéd-
országon keresztül jutottak el az üzenetek Pétervárra,
hogy valakit keresnek vagy valakit megtaláltak, mivel
Svédország semleges ország volt, s ezen az útvonalon
alakult ki olyan hírátvitel, ami a mindennapi életben is
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mûködtethetô volt. A párizsi béketárgyalások, illetve elôt-
te az 1917-es különbéke tárgyalások a Csepelrôl lebo-
nyolított összeköttetés segítségével folytak, s már csak
az aláírás került végsô aktusként a papírra. A párizsi bé-
ketárgyalások és a trianoni tárgyalások szomorúbb kap-
csolatról adnak képet. Az Eiffel-tornyon volt a párizsi
adóvevô-állomás, Csepelen pedig az összeköttetés má-
sik vége. A magyar küldöttség akkoriban még távíróje-
lekkel, késôbb rendes rádiótelefon-kapcsolattal tudott
információkat cserélni az anyaországgal.

* * *
Visszatekintve az eltelt 100 évre, meg kell emlékez-

nünk azokról a régi kollégákról, akik ennek az idôszak-
nak a kutatói, újítói és a mindennapi munkáját végzôi
voltak: a mérnökökrôl, technikusokról és a mindenhez
értô mûszerészekrôl. Nem tudunk felsorolni mindenkit,
csak azokat, akikrôl egyáltalán hír maradt, s akikrôl az
irodalom megemlékezik. 

Jólesô érzés, hogy az Emlékülésen részt vett Ké-
noszt Eta volt kolléganôm, akinek Kénoszt Rezsô volt
az édesapja. Kénoszt bácsi szerencsére hosszú életet
élt, sok mindent látott, átélt a rádiótörténelembôl, ami-
nek húsz évérôl ez az írás is mozaikos képet ad. 

Megmaradt néhány fénykép is, de nem tudjuk min-
denki nevét, hiszen van, akinek nevét az egykori forrás
nem említi. 

Tolnai Henrik a nagyok közül való volt. Gondolom
Marczal János neve ismerôsen cseng, hiszen ô az, aki
késôbb a Gyáli úti bútorszállító kocsiból azt a népsze-
rû nótát énekelte, amit egy zenekar jóvoltából az egész
ország megismerhetett. Ôk voltak azok, akiknek min-
dennapi munkájából ennek az idôszaknak ismert ered-
ményei születtek. 

Az emlékezés egyúttal felhívja a figyelmet arra is,
hogy az emberekért van ez a technológia. Ezek a haj-
dani kollégák száz évvel ezelôtt, meg azután még jó né-
hány évig végezték eredményesen a dolgukat, amibôl
mára visszaemlékezésre méltó múlt lett. 

Tolnai Henrik munkája mellett feldolgozta és megír-
ta a Csepeli Rádióállomás 10 évének történetét, amely-
nek reprint kiadását sokan ismerhetik. Tolnai Henrik elô-
relátását bizonyítja, amit a beszámoló végén 1914-ben
mondott: „Tekintve a rádió rohamos térfoglalását ma-
holnap nálunk is mindenkinek módjában lesz, hogy úgy
a hazai, valamint a külföldi hírek és zeneszámok köz-
vetlen vételével családi otthonában szórakozzék.”

1925. december 1-jén megszólalt a rádió és a zene
a rádióból. A mûsorszórással megkezdôdött egy másik
korszak, amikor ez a gyermek már nem csak beszélni
tanult és tudott, hanem felnôtt és betöltötte azt a sze-
repét, amit ma is ismerünk. Eljut mindenhova, minden-
kihez és ez még csak a rádió... 

A vezeték nélküli távközlés egészérôl ma már tud-
juk, hogy elválaszthatatlan része életünknek.

A hazai rádiózás születésének 100. évfordulójára rendezett konferencián 
2006. szeptember 7-én elhangzott elôadás szerkesztett változata.

A hazai rádiózás gyermekkora
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